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Escoles... ensenyança... cultura 
S'ha pensât incloure en el «Ronsana», cada mes a ser 

possible, un petit comentan sobre el tema escolar i l'en-
senyament, ja que sembla bo que la gent del pöble poguem 
estar al corrent de com rutllsn les coses dins d'aquest camp 
tan ample i tan difícil com GS I'ensenyament. 

La informacíó será més o menys complerta segons la que 
obtinguem de les persones, podríem dir, que están més sub-
mergides dins d'aquesta tasca. 

No es tracta de descobrir coses noves, sino simplement 
parlar una mica de com van les coses, amb sinceritat i amb 
senzillesa. 

Aquest mes comencem per la Comissió de Cultura de l'A-
juntament, la qual com a primera entitat responsable de 
l'aspecte cultural del nostre poblé, sembla que ha de ser 
l a p r i m e r a en manifestar-se i exposar eis seus criteris 
i el seu programa. 

Hem preparat per això unes preguntes i uns apunts per a 
simplificar una mica la participació deis qui successivament 
es trobin amb la pega, preoisament, d'ésser amoinats per 
això, i a la vegada fer-els-hi perdre el menys temps pos-
sible. 

Algunes d'aquestes preguntes o apunts pot ser que es 
repeteixen, encara que a diferents persones. Però tambe es 
pot donar el cas que la resposta no sigui la mateixa, poguent-
se comprovar d'aquesta manera l'opinió i eis diferents punts 
de vista de cadascú. 

Heus ací, dones, les qüestions proposades i contestados 
aquest mes: 

— L e s escoles están ben dotades de materials perqué eis 
alumnes puguin complir plenament les seves activitats d a-
cord al pía d'ensenyament actual? 

—Les escoles no tenen tot el material per a poder portar 
a terme d'una forma óptima el seu desenvolupament cultural, 
sap greu tenir-ho de constatar però és així. Afortunadament. 
amb la bona voluntat per part dels professors, es solucionen 
moites d'aquestes deficiències. 

— S i no és així, que hi falta? 
—Caldrîa una biblioteca, a nivell de consulta, per aula més 

ben dotada, una de general amb literatura Infantil i llibres 
adéquats; selecció de discs per poder iniciar i desvetllar en 
els nois el gust per l'audició musical; bon projector de dia-
positives; Hoc adéquat amb eines per fer manualltzacions, 
etc., etc. 

Repetim el mateix que a la primera pregunta, la bona fe 
del mestre supleix en moites ocasions la manca de recursos. 

—Els hi heu muntat alguns elements per practicar l'esport. 
És que és obligado, o bé ho demanen eis mestres o es mi-
ciativa vostra? 

—L'obligació no sé sí vols dir moral o manada per un ar-
ticle de la Ilei. La moral crec que sí que la teníem. 

Respecte a la iniciativa, pares, mestres i principalment l'al-
calde, han fet que això hagi estât una realitat. No crec que 
tingui massa importancia qui ho ha fet. 

En tindria si volguessin atorgar-li una medalla, però creiem 
que no és aquest cas. 

—Segons tine entes hi ha escoles d'altres pobles que es-
tán molt ben equipades. i diuen que és perqué I'Ajuntament 
ha insistit molt en demanar-ho alia on s'ha de demanar, 

—En general les escoles están molt mancades de mate-
rial, quan hi han excepcions, potser esbrinant si en aquell 
pöble hi estiueja algun ««personatge influent», tindríem la 
resposta. 

—Està previst d'una forma assegurada i definitiva que els 
alumnes del pöble puguin fer tots els vuit cursos de la bà-
sica aquí a Santa Eulalia? 

—Ta! com es van présentant els aconteixement creiem 
que no hi hauran masses dificultáis per a poder impartir en 
el nostre pöble tota l'E.G.B. 

—Creix el nombre d'alumnes del pöble? Si és així, està 
previst el futur? 

—Precisament aquest creixement és el que fa que poguem 
pensar amb eis 8 cursos al pöble. Per un altre quinqueni 
potser es tindrà de pensar en dues concentracions, dones 
el creixement de la nostra comarca pot ser molt gran. 

El sistema de l'autocar dona els résultats que en principi 
estaven previstos? 

—Apart d'algunes dificultats, eis serveis creiem que son 
molt satisfactoris. 

Diuen que l'horari de l'autocar, sobretot al migdia, està 
desfassat, ja que eis del primer vol després de dinar, pràc-
ticament no tenen temps de dinar. 

Cal fer comprovacions en el temps esmerçat en el re-
corregut. Es va fer un reajust d'horaris i ara semblen força 
adéquats. 

— L e s xerrades corn haurien de ^ser, en català, en castella? 
—Donat el caire familiar que creiem tenen aqüestes entre-

vistes, poden ser en català. Ara bé, no creiem que això tin-
gui massa importancia. El millor sera que cadascun s'ex-
p r e s s i com millor sàpiga. 

—Que dirieu? S'hl troben bé eis mestres al nostre pöble? 
O bé esperen que s'acabi el plaç per canviar d'aires? 

—En general creiem que s'hî troben bé. Si algun espera 
marxar sera per anar, no a un altre pöble, sino a una ciutat 

—Opineu que están ben pagats els mestres en relació al 
seu treball i a la seva gran responsabllitat? 

—Potser no estan en aquell moment en el que es deia 
«passa més gana que un mestre d'escola». Però, per la seva 
responsabilitat, es pot considerar una de les professions mes 
mal remiin.erades. Hem de tenir en compte que si volen estar 
«al dia» tenen moites despeses amb cursets, Hîbres, etc. 

— L a formaciô religiosa dins l'escola, quin Hoc hauria d'o-
cupar? 

—Opinem que la formaciô religiosa s'ha de donar en la 
familia, ja que sols es pot viure aquesta formacio dins duna 
comunió d'idees. Més que formaciô es pot fer una informa-
ciô, i creiem que és molt important a l'escola donar un 
ètica professional i crear en els nens una escala de valors 
morals. . 

Moites gracies per la vostra collaboració. Fins una altra 
ocasió, si Déu voJ. 
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